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 الكلمات المفتاحية

رصًٍى انًزكت انشعبعً. ينهجٍخ اسزجبثخ انسطخ،نفبٌبد انزًىر،   ،Saccharomyces cerevisiae    ،الإٌثبنىل

 انزخًز،

Abstract 

The agricultural and agro-industrial activities generate important amount of waste which 

constitute a sure nuisance for the environment. This waste, rich in organic matter, can be 

however recycled by biotechnological processes which constitute a solution of choice to 

remedy the problems of pollution. Ethanol is a compound with a wide usage range from 

chemistry to food. However, the current market growth mainly concerns the use of 

ethanol as fuel. 

Dates production occupies an important place in the Algerian agriculture. A part of this 

production is not sold. The validation of this waste   allows putting, on the national 

market, a new generation of strongly appreciated products and often imported. 

In this study the production of ethanol is performed in two steps, namely: fermentation 

then distillation., Under optimal conditions of ethanol production, 128.83 g /L of sugar , pH 

5.5 and 31.9 °C, saccharomyces cerevisiae produced in flasks conditions, after 14 h of 

culture, 36.68 g / L ethanol, recording a yield of 0.34 g ethanol / g of sugar. 

 انًهخص

نجٍئخ. هذه اننفبٌبد، انغنٍخ عهى ا خطزاالأنشطخ وانصنبعبد انزراعٍخ رىنذ كًٍبد كجٍزح ين اننفبٌبد انزً رشكم 

فضم انحم الأ وهًثبنًىاد انعضىٌخ، ًٌكن إعبدح رذوٌزهب ورحىٌههب ين خلال عًهٍبد انزكنىنىجٍب انحٍىٌخ 

انغذاء. ونًعبنجخ يشبكم انزهىس. الإٌثبنىل هى يزكت نًجًىعخ يزنىعخ ين الاسزخذايبد رززاوح ثٍن انكًٍٍبء 

هذه اننفبٌبد ٌسبعذ وضع رحىٌم . ٌسزههكٌحزم إنزبج انزًىر يكبنب هبيب فً انزراعخ انجزائزٌخ، جزء ينهب لا 

 بنجب يب رسزىرد.جٍم جذٌذ ين انًنزجبد فً انسىق انىطنٍخ ثزقذٌز كجٍز، وغ

وف انظز انزقطٍز. رحذ( رهٍهب انزخًٍز انكلاسٍكً )انلاهىائًكًن فً رفً هذا انعًم انطزٌقخ انًسزخذيخ 

درجخ يئىٌخ،  31.9و  5.5غزاو / نزز ين انسكز، ودرجخ انحًىضخ  125.83انًثهى لإنزبج الإٌثبنىل، وهً 

Saccharomyces cerevisiae عصٍز يم ين 200يخزوطً ٌحزىي عهى يم دورق  500، فً أنزجذ 

 إٌثبنىل غ 0.34: ة ٌقذر يزدود رسجٍم يعغزاو / نزز ين الإٌثبنىل،  36.68 :سبعخ 14، وثعذ نفبٌبد انزًىر

 سكز. غ/

Key Words 

Bioethanol, fermentation, Saccharomyces cerevisiae , date’s extract, response surface 
methodology (RSM), factoriel composite design . 
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